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فـــرارو

گفــت و گـــو
 علی اصغر زرگر در گفت وگو با 

»آرمان ملی«: 
ثبات داخلی در گرو موفقیت 

سیاست خارجی است
  سیاست عربستان به غرب گره خورده است

آرمان ملی- علیرضا 
پورحسین: به نظر بسیاری 
از صاحبنظران این برهه 
زمانی مهم ترین سال های 
قرن بیست و یکم در جهان است زیرا معادلات 
در خصوص آینده و قطب های جدید در جهان 
در حال شکل گیری است. در چنین شرایطی 
ایران با چالش های متعددی در سطح داخلی، 
منطقه ای و بین المللی مواجه است و همین 
امر سبب شده تا کم ترین استفاده ممکن 
را از این فرصت های ایجاد شده در سطح 
بین المللی به دست آورد. از جمله مهم ترین 
چالش های ایران که کار را برای واکنش 
سخت کرده، مشکلات اقتصادی داخلی، 
حرکت های منطقه ای متضاد با ایران و گره 
خوردن مذاکرات برجام در عرصه بین المللی 
است. در چنین وضعیتی مشخصا کشور باید 
به دنبال یک مسیر جهت برون رفت از این 
وضعیت باشد.. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی« گفت وگویی با علی اصغر زرگر، 
تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل داشته است 

که در ادامه می خوانید: 
  با توجه به چالش های پیش روی 
سیاست خارجی کشور، برداشتن چه 
گام هایی می تواند منجر به خروج کشور 

از مشکلات در سیاست خارجی شود؟
ایران امروز می تواند تا حدودی نفت خود را 
به فروش برساند و با واسطه پول آن را دریافت 
کند و یا به جای آن کالاهای اساسی دریافت 
کند اما نکته اساسی این است که امروز که 
قیمت نفت فراتر از 120 دلار رفته است 
نمی توانیم از منافع خود استفاده کنیم و این 
به ضرر کشور است در حالی که عربستان 
روزانه نزدیک به یک میلیارد دلار از حوزه 
انرژی درآمد به دست می آورد. در چنین 
فرصتی نیز ایران باید به سمتی حرکت کند 
که بتواند از منافع حداکثری بهره مند شود. 
در چنین شرایطی آمریکا آگاهانه با فشارروی 
اقتصاد ایران این فرصت را به  ما نمی دهد 
که اقتصاد خود را شکوفا کنیم. آمریکا گمان 
می کند ایران تا یک زمانی می تواند هزینه 
تحریم ها را پرداخت کند و دیر یا زود به فکر 
توافق خواهد افتاد و به این نتیجه رسیده اند 
شاید در چنین شرایطی بتوانند از ایران امتیاز 
بیشتری کسب کنند. باید توجه داشت در این 
میان با وجود تحریم نفت ایران و روسیه، منابع 
نفتی مکزیک، ونزوئلا، قطر و عربستان می تواند 
به راحتی جایگزین و مساله انرژی در جهان 

حل و فصل شود. 
  علت اصلی اینکه سیاست خارجی 
کشور هنوز نتوانسته چالش های خود را 

حل و فصل کند، چه مولفه ای است؟
یک نگاه صفر و صدی وجود دارد که باید این 
مورد اصلاح شود. مشخصا یک مورد در عرصه 
سیاست خارجی صفر یا صد تعریف شود، به 
یک مورد غیرقابل حل بدل می شود و به دنبال 
خود چالش هایی ایجاد می کند. چالش هایی 
که سبب می شود جایگاه خود را در عرصه 
بین المللی به خطر بیندازیم. مشخصا زمانی 
که یک کشور سیاست خارجی بهتری داشته 
باشد در داخل کشور نیز مشکلات کم تر خواهد 
بود و این موارد رابطه مستقیم با یکدیگر دارد 
و باید این مولفه مورد توجه مسئولان باشد 
و تصمیمات با توجه به این مورد و مولفه ها 
گرفته شود. امروز باید توجه داشت که کشوری 
همچون عربستان هرقدر هم با دموکرات ها 
رابطه خوبی نداشته باشد باز هم سیاست های 
خود را با اتکا به مولفه های تاثیرگذار بر غرب 
ترسیم می کند و در چنین شرایطی مشخصا 
مذاکره با عربستان نیز نمی تواند نتایج مثبت 

قابل توجهی داشته باشد.
  در صورتی که در سیاست خارجی 
موفق نباشیم، این اتفاق چه تبعاتی درپی 

خواهد داشت؟
اگر این اتفاق نیفتـــد کارآفرینــــان و 
سرمایه گذاران نیز به مسیری دیگر کشیده 
می شوند. بنابراین جناح های مختلف، دولت 
فعلی و حتی دولت های آینده یقین دارند که 
برای بهبود وضع کشور و ایجاد یک ثبات نسبی 
برای بخش خصوصی باید در عرصه بین الملل 
و سیاست خارجی یک رفتار متفاوت از خود 
نشان دهند و صحبت های برخی شخصیت های 
شناخته شده در داخل کشور نیز در همین 
راستاست. این صرفا مربوط به بیرون از کشور 
نیست و در داخل نیز باید برخی نگاه ها تغییر 
کند. نیاز است برخی قوانین اقتصادی به 
گونه ای تنظیم شود که جاذب سرمایه گذاران 
باشد و مجلس نیز به عنوان قانونگذار از این 
عرصه حمایت کند. هیچ کس به دنبال فدا 
کردن منافع ملی نیست و هیچ کس قصد 
تسلیم شدن را ندارد و باید از مسیر دیپلماسی 
و با یک دید وسیع تری روابط خود را ترسیم 
کنند تا بتوانیم از آن منافع مورد نظر را کسب 
کنیم. در سیاست خارجی چه در قبال جهان و 
چه در قبال منطقه باید یک سیاست بین صفر 
و صد انتخاب شود و با توجه به توان کشور 
به سمتی حرکت کنیم که بیشترین منافع 
را کسب کنیم. ایران باید با توجه به امکانات 
خود وارد میدان شود و آن چه می خواهد را به 
صراحت اعلام کند و در خصوص آن گفت وگو 

داشته باشد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: سعید جلیلی را بسیاری می شناسند، 
شخصیت اصولگرایی که در انتخابات ریاست جمهوری 1400 ثبت نام 
کرد و پس از آن به نفع رئیسی کناره گیری کرد. پس از انصراف جلیلی 
این گمانه مطرح شد که در سمتی مشخص و شاخص منصوب می شود 
اما چنین نشد. او پس از کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری ۳۶ 
وعده اقتصادی داشت و تصور بود وزیر اقتصاد شود که باز هم نشد. تنها 2 
آبان سال گذشته سعید جلیلی که عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
است در جلسه ستاد اقتصادی دولت حضور یافت اما دیگر خبری از حضور 
او در جلسات دولت نشد. 4 آذر 1400 سعید جلیلی در دیدار نمایندگان 
مجلس با اشاره به اختصاص بیش از 57 میلیارد دلار ارز با قیمت 4200 
تومان در چند سال گذشته، خواستار همکاری سه قوه برای بررسی فرجام 
تحقق این تخصیص و برخورد قضائی با گیرندگان متخلف شد. جلیلی در 
آن جلسه تاکید کرد: در شرایط فعلی که دولت نیازمند منابع مالی برای 
کمک به معیشت مردم است، بازپس گیری ارزی که به مصرف صحیح 
نرسیده است و توزیع آن بین آحاد مردم، یکی از موثرترین اقداماتی است 
که باید با دقت پیگیری شود. جلیلی ضمن یادآوری راهکارهای ارائه شده 
به مجلس دهم و یازدهم در زمینه توزیع کالاهای هدف، روش توزیع 
مویرگی کالاهای اساسی در همه واحدهای تجاری )مانند سوپرمارکت ها 
و قصابی ها و..( با استفاده از ظرفیت تلفن های همراه و کارت بانکی متصل 
به یارانه را روشی ساده و با کمترین انحراف برای رساندن منفعت مدنظر 
دولت به شهروندان برشمرد. وی عنوان کرد که با ایجاد این ساختار، علاوه 
بر جلوگیری از هدررفت منابع ارزی، می توان بستر اجرای »طرح سبد 

مطلوب غذایی ایرانیان« را نیز اجرا کرد. 
  برنامه اقتصادی جلیلی برای دولت  

تا اینکه روز گذشته سعید جلیلی گفت: براساس مبانی دینی، عقلی، 
اخلاقی و طبق قانون اساسی، تامین خوراک و برطرف کردن محرومیت 

در زمینه تغذیه از کارویژه های مجموعه نظام و دولت است.  عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در ابتدای جلسه ای باحضور مسئولان وزارت 
کشاورزی با موضوع بررسی برنامه سبدغذایی مطلوب ایرانیان گفت: از 
سال ۹7، ده ها میلیارد دلار به ارز ترجیحی تخصیص داده شد، اما نه تنها 
سبد غذایی مردم به شکل مطلوب تامین نشد بلکه به آن آسیب جدی 
رسید و سرانه مصرف غذایی آحاد جامعه کاهش پیدا کرد. سعید جلیلی 
همچنین گفت که طبق نظر کارشناسان، متوسط نیاز غذایی روزانه 
هریک از آحادجامعه 257۸ کیلوکالری است که دولت باید برنامه ای برای 
تامین آن داشته باشد؛ با درنظر گرفتن جنبه های کشاورزی، اقتصاد، 
نظام سلامت و اجرایی برنامه ای تحت عنوان »سبدغذایی مطلوب ایرانیان« 
حداقل در 1۳ قلم کالا تنظیم شد و درابتدای کار دولت سیزدهم این برنامه 
به معاون اول رئیس جمهور و وزیرکشاورزی ارائه شد تا درصورت لزوم در 
لایحه بودجه 1401 استفاده شود. برنامه سبدغذایی مطلوب ایرانیان، 
برنامه سه لایه ای جلیلی برای تامین استاندارد غذایی خانوار ایرانی 
در دوران انتخابات سال 1400 بود. این برنامه سال گذشته و در ایام 
انتخابات مطرح و در آغاز به کار دولت سیزدهم، در جلسات جداگانه ای 
به وزیرکشاورزی و معاون اول رئیس جمهور ارائه شد. برنامه سبد غذایی 
مطلوب ایرانیان در ابتدای سال جاری نیز مجددا برای رئیس جمهور ارسال 
شد که پس از دستور ایشان به وزارت جهادکشاورزی جلسه ای باحضور 
مسئولان این وزارت برای بررسی این طرح برگزار شد. در برنامه سبد 
مطلوب غذایی پیشنهادی برای ایرانیان، سیزده قلم کالا جهت تامین 
حدود دو هزار و پانصد کیلو کالری انرژی در روز تعریف شده که از جمله 
آنها نان، برنج، گوشت سفید، گوشت قرمز، تخم مرغ، لبنیات، ماکارونی، 
روغن، شکر، میوه و سبزی است. در این طرح، مردم به سه دسته تقسیم 
می شوند. اقشار کمتر برخوردار جامعه دسته اول را تشکیل می دهند 
که تمام این سبد به آنها ارائه می شود؛ به دسته دوم بخشی از این سبد 

داده می شود و آن کالاهایی است که در تأمین آن مشکل دارند؛ کما 
اینکه در سال های اخیر تأمین مواد پروتئینی مانند گوشت قرمز و سفید 
برای اقشار متوسط هم سخت بود. بخش سوم که به لحاظ کمی تعداد 
کمتری از جامعه هستند و از توانمندی لازم برای خرید تمام این سبد 
برخوردارند، به آنها در این زمینه خدماتی ارائه نمی شود. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در ادامه گفت که باتوجه به تحولات چندماه 
گذشته به ویژه در حوزه موادغذایی، مجددا این طرح جهت بهره برداری 
لازم برای رئیس جمهور محترم ارسال شد؛ براساس مبانی دینی، عقلی، 
اخلاقی و طبق قانون اساسی، تامین خوراک و برطرف کردن محرومیت 

در زمینه تغذیه از کارویژه های مجموعه نظام و دولت است. 
  دولت سایه جلیلی چه می کند

اکنون مشخص نیست طرح جلیلی به رئیسی در قامت یک حامی 
دلسوز دولت ارائه شده یا منتقد دولت! باید توجه داشت که جلیلی دولت 
در سایه تشکیل داده است. سعید جلیلی که در دوره ریاست جمهوری 
حسن روحانی، دولت سایه را تشکیل داده بود و هرازگاهی سیاست های 
دولت اعتدال را نقد می کرد، تلاش کرد جلسات آن دولت سایه را بازهم 
در دوره رئیسی ادامه دهد ولی دولت سایه ای همراه با دولت نه یک منتقد. 
ریاست دولت سایه تا اینجای کار تنها صندلی بوده است که نصیب 
جلیلی در عرصه سیاست ورزی شده است. جلیلی در تعریف این ساز و 
کار می گوید: »دولت سایه، حزب و تشکیلات نیست، بلکه گفتمان است 
و هرکس وظیفه دارد سایه به سایه تحولات کشور را دنبال کند.« اول تیر 
سال گذشته هم گفته بود: »ویژگی این یک ماه اخیر این بود که دولت 
سایه تبیین شد و به همت جوانان در شهرهای مختلف به یک حرکت 
اجتماعی تبدیل شد. این حرکت اجتماعی زمانی ادامه خواهد یافت که 
جوانان شهرها و روستاها و مناطق مختلف کشور سایه به سایه روند کشور 

را دنبال کنند و در حد وسع خود بر آن تاثیر بگذارد.«

آرمان ملی-  گزارش اخیر رافائل گروسی بازتاب های بسیار منفی 
در داخل کشور داشته و این مساله را می توان در نوع اظهار ات  و 
واکنش های مقامات مسئول در کشورمان دید. آنچه مسلم است مدیر 
کل آژانس بیش از آنکه در چارچوب فنی و قضاوت عادلانه گزارش خود 
را ارائه کرده باشد تحت تاثیرات صهیونیست ها و غربی ها دست به این 
اقدام زده است و سویه گزارش بر خلاف فعالیت های صلح آمیز ایران 
و آن چیزی است که در توافق تهران با رافائل گروسی آمده بود. حال 
با این تفاسیر و در نظر گرفتن این مساله که برخی رسانه های غربی 
معتقدند که احتمال صدور قطعنامه علیه ایران در نشست آتی شورای 
حکام وجود دارد باید دید که در نشست آینده شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی چه رویکردی در خصوص ایران اتخاذ خواهد 

شد و گزارش گروسی چه تاثیراتی خواهد داشت. 
  گزارش جهت دار گروسی

رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی روز دوشنبه 
با ارائه دو گزارش مجزا درباره فعالیت های هسته ای ایران به اعضای 
شورای حکام، مواردی را مطرح کرد که رفتار آژانس را از بعُد حقوقی و 
هم از وجه فنی به سطح نازلی تنزل داد. به رغم همکاری ها و تعاملات 
سازنده ایران در زمینه دعوت، استقبال، تعیین چارچوب های عملیاتی 
بازدیدها و تهیه گزارش ها، وی بدون اشاره به نقشه راه از پیش تعیین 
شده مشترک، ادبیات گزارش خود را چنان سامان داده که به نظر 
می رسد مخاطب اصلی وی به جای اعضای شورای حکام، رژیم 
صهیونیستی است. توجه به متن گزارش گروسی نشان می دهد که 
به رغم تلاش او برای جلب رضایت سیاسی برخی کشورها،  وی به 
میزان همکاری های گسترده ایران در بازدیدها و تهیه گزارش ها، ارائه 
سوال ها و دریافت پاسخ ها، ناخواسته اقرار می نماید، اگرچه به زعم او 
پاسخ های طرف ایرانی برای مناطقی که وی در گزارش آن را مشکوک 
می نامد، قانع کننده نباشد. به طور کلی استنادهای مدیرکل آژانس در 
مورد سه مکانی که او در گزارش پادمانی خود ذکر کرده، مشترکاتی 
دارد: نخست آنکه در مواردی ایران را به عدم ارائه گزارش، جلوگیری از 
دسترسی به برخی مکان ها و در مواردی به سکوت متهم کرده است در 
حالیکه بر اساس پروتکل های مورد توافق و استانداردهای مشخص شده 
آژانس، ایران تعهدی برای دادن دسترسی به مکان های غیرهسته ای 
ندارد ضمن اینکه به رغم این موضوع در یک تصمیم مبتنی بر حسن 
نیت به طور داوطلبانه به آژانس اجازه داد از این مکان ها بازدید و نمونه 
برداری نماید. دیگر اینکه به رغم آنکه مقدمات گزارش های وی با افعال 
تردید آمیز قرین است. آنچه مسلم است ایران و آژانس بین المللی انرژی 

اتمی در اسفند ماه سال گذشته و در پی سفر رافائل گروسی به تهران 
توافق کردند تا مسائل ادعایی بر اساس نقشه راه مشخصی ظرف مدت 
معلومی حل و فصل شود. پیش تر نیز آژانس متعهد به رعایت حفاظت 
از اطلاعات محرمانه پادمانی کشورهای عضو شده است که عملکرد 
مدیرکل محترم آژانس در بازتاب رسانه ای و گمانه زنی های بعدی و 
ایجاد فضای ضد ایرانی در آستانه نشست شورای حکام در مغایرت 
با چنین تعهدی است. در شرایطی که از نظر حقوقی گزارش های 
متخاصمانه و ساختگی از هیچ ارزشی برای راستی آزمایی برخوردار 
نیست و از سویی این دشمنی و تخاصم به استناد ترورهای دانشمندان 
هسته ای در ایران قابل انکار نیست، ایران برای اثبات حسن نیت و 
حرکت در مسیر صلح و توافق، با حضور مدیرکل آژانس موافقت نموده 
در مسیر راستی آزمایی، تسهیلات لازم را برای ایشان فراهم کرده و با 
شرکت در سه نشست فنی تفصیلی جداگانه با مسئولان ذیربط آژانس 
طی دو ماه گذشته، توضیحات و مستندات فنی لازم را ارائه نموده 
است؛ با این حال متأسفانه با توجه به تلاش های رژیم صهیونیستی 
برای کارشکنی آشکار در مراحل مختلف شکل گیری، اجرا و نیز 
مذاکرات اخیر مرتبط با برجام، اراده این رژیم بر این قرار گرفته تا نتایج 
این گزارش به رغم تردید آمیز بودنش نقش منفی در این روند ایفا کند، 
فلذا به صورت حیرت آوری متن گزارش اخیر مدیرکل محترم با اظهارات 
وی در پارلمان اروپا که پیش از پایان مراحل پیش بینی شده در بیانیه 
مشترک ارائه شد، مطابقت دارد. به عبارتی، جمع بندی مدیرکل از 
مدت ها پیش آماده شده بود. قدر مسلم آژانس و اعضای آن باید با 
بدعت های غیراصولی و خطرناک که مخدوش کننده حاکمیت های 
ملی کشورهاست، مقابله نموده و از آن جلوگیری به عمل آورند. در 
هر صورت، جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه تسلیم چنین فشارهایی 
نخواهد شد و از کشورهای دیگر نیز می خواهد در جهت استقلال عمل و 
تقویت آژانس به منظور نیل به اهداف منع گسترش سلاح های هسته ای 
به صورتی غیرتبعیض آمیز، تلاش خود را مبذول نمایند. چه اینکه 
اخیرا سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص گزارش اخیر رافائل 
گروسی گفته است: »این گزارش بازتاب دهنده واقعیت گفت وگوهای 
ایران و آژانس نیست. گزارش منصفانه نیست. بیم این می رود فشار 
صهیونیست ها و برخی طرف ها باعث شده مسیر گزارش از فضای فنی 

به سیاسی برود و امیدواریم این مسیر اصلاح شود.« 
  گزارش منعکس کننده همکاری های گسترده ایران با 

آژانس نیست 
سرپرست نمایندگی دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان های 

بین المللی در وین و آژانس در پی انتشار دو گزارش جدید دوشنبه شب 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد راستی 
آزمایی اجرای برجام و اجرای پادمان در جمهوری اسلامی ایران گفت: 
اولین گزارش مربوط به اجرای موافقتنامه پادمان در جمهوری اسلامی 
ایران است که به روند انجام مذاکرات مربوط به موضوعات باقیمانده 
پادمانی بین جمهوری اسلامی ایران و آژانس بر اساس نقشه راه مورد 
توافق در بیانیه مشترک توافق شده بین رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
و محمد اسلامی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی 
در پنجم مارس 2022 می پردازد. محمدرضا غائبی گفت: جمهوری 
اسلامی ایران به رغم اینکه از همان ابتدا معتقد بود طرح ادعاهای 
مطروحه علیه آن بر اساس اطلاعات ساختگی است که توسط رژیم 
صهیونیستی و کشورهای معاند در اختیار آژانس قرار گرفته است، برای 
نشان دادن حسن نیت خود و رد ادعاها و اتهامات مطرح شده از طریق 
اعلام آمادگی برای تعامل مستدل و فنی با آژانس تلاش کرد تا ضمن 
توافق با آژانس برای وارد شدن به یک روند مذاکراتی، با هدف حل و 
فصل نهایی این ادعاها، با شرکت در سه نشست فنی تفصیلی جداگانه 
با مسئولان ذیربط آژانس طی دو ماه گذشته، توضیحات و مستندات 
فنی لازم را در خصوص ادعاهای مطروحه شده در اختیار آژانس قرار 
دهد.  وی افزود: گزارش مدیرکل آژانس منعکس کننده همکاری های 
گسترده ایران با آژانس نیست. جمع بندی گزارش عینا همان مطالبی 
است که مدیرکل حتی پیش از پایان مراحل پیش بینی شده در بیانیه 
مشترک، در پارلمان اروپا قبل از برگزاری دور سوم مذاکرات فنی 

ارائه کرد. 
  انتشار پیش نویس قطعنامه غرب

پس از انتشار گزارش رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در خصوص ایران گمانه زنی های بسیاری در خصوص نوع 
رویکرد شورای حکام در مورد ایران و گزارش گروسی مطرح شده و 
رسانه ها از ظن خود مسائل مختلفی را بیان می کنند. در همین راستا، 
رویترز نوشت: پیش نویس قطعنامه آمریکا و سه کشور اروپایی در 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران، درمورد عدم 
حل و فصل موضوع ذرات اورانیوم یافت شده در سه سایت اعلام نشده، 
»نگرانی عمیقی ابراز می دارد.« این در حالی است که پیش نویس 
قطعنامه آمریکا و سه کشور اروپایی می گوید که این مسائل پادمانی 
»به دلیل همکاری ناکافی سیستماتیک ایران« حل نشده باقی مانده اند. 
پیش نویس قطعنامه از ایران می خواهد که فوراً پیشنهاد آژانس برای 
تعامل بیشتر برای حل و فصل همه مسائل پادمانی باقی مانده را بپذیرد. 

این روزها کشور با پدیده ریزگردها مواجه است. عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد که دیپلماسی 
پارلمانی برای مقابله با ریزگردها بسیار موثر است لذا باید فعال تر شده 
و از این ظرفیت استفاده کرد. فداحسین مالکی با اشاره به پدیده گرد 
و غبار در کشور و به دنبال آن بروز آلودگی هوا گفت: همان طور که 
رئیس جمهور تاکید داشت باید موضوع ریزگردها را از طریق دستگاه 
دیپلماسی دنبال کرد به خصوص اینکه ریزگردها از طریق عراق و 
ترکیه وارد استان های همجوار شده و حتی به مراکز استان ها هم 
رسیده  است. امیدواریم که دستگاه دیپلماسی جدی تر ورود کند و 
مجلس هم تمرکز ویژه ای بر این موضوع دارد. وی گفت که درخواست 
مجلس از وزارت خارجه فعال شدن در موضوع ریزگردهاست. البته 
که دیپلماسی پارلمانی هم در این باره اثرگذار بوده، به همین دلیل 
باید تیم هایی از مجلس در قالب فراکسیون ها و کمیسیون ها و حتی 
انجمن های دوستی پارلمانی به کشورهای عراق و ترکیه و آذربایجان 
و افغانستان و حتی پاکستان سفر کند تا موضوع با جدیت مورد 
پیگیری قرار گیرد. وی گفت که باید از ظرفیت دیپلماسی پارلمانی 

برای مقابله با ریزگردها به صورت فعالانه تر استفاده کرد. 

 
استفاده از دیپلماسی 
 پارلمانی برای مقابله 

با ریزگردها

 یارانه بنزین 
 هم باید یک روز 

برداشته شود

  
حذف سریع ارز ترجیحی 
قطع کردن اکسیژن بیمار 

زیر جراحی بود  

همان طور که کارشناسان و اقتصاددانان می گویند حذف 
ناگهانی ارز ترجیحی تبعاتی دارد. دیروز نماینده سابق مجلس 
درباره نحوه اجرای تصمیم دولت درباره حذف ارز ترجیحی 
گفت: نباید این تصمیم به طور ناگهانی اجرا می شد، آنچه رخ 
داد بیش از آنکه جراحی اقتصاد باشد، تصمیم انفجاری بود. 
عزت ا... یوسفیان ملا درباره الزامات پیش از اجرای این تصمیم 
نیز گفت: صدا و سیما، تکایا و هیئت ها و نهادهای مختلف باید 
هر روز می آمدند و مورد به مورد حرکت می کردند و مسائل را 
برای مردم توضیح می دادند، اما اینکه به صورت ناگهانی تصمیم 
را اجرا کنند و اسمش را جراحی بگذارند نتیجه خوبی ندارد و 
منجر به سوءاستفاده معاندان و مخالفان هم می شود. وی گفت 
این اتفاق باید ظرف 5 ماه انجام می شد نه یک هفت. اینکه 
ناگهان 400 هزار تومان واریز کنند بعد بگویند نباید برداشت 
کنید این وسط یارانه 45 هزار تومانی را هم متوقف کنند، تنها 
مردم را شوک زده می کند. به قول یکی از نمایندگان مجلس 
این شیوه اجرای تصمیم مثل این بود که در اتاق عمل اکسیژن 

بیمار تحت جراحی را قطع کردند.

ظاهرا برخی نمایندگان از نارضایتی مردم نسبت به گرانی ها خبر 
ندارند که از گرانی های احتمالی در آینده خبر می دهند مانند نماینده 
آذربایجان غربی که در خصوص تصمیمات سخت رئیس جمهور گفت: 
تصمیمات سختی که رئیس جمهور گفت در باب خصوصی سازی بود. 
اینکه گفته شد، بنزین گران می شود. مشکلات امروز همان مشکلاتی 
است که در دولت محمود احمدی نژاد و حسن روحانی داشتیم؛ ما 
همیشه به این روند گلایه داشتیم باید این رویه تغییر کند.  کمال 
حسین پور در خصوص افزایش قیمت بنزین گفت: یارانه بنزین هم 
باید یک روز برداشته شود؛ البته به این زودی ها برداشته نمی شود، 
ولی این طرح در برنامه دولت است و اقدام می شود. در مورد برجام و 
تحریم های اقتصادی افزود: برجام و تحریم های اقتصادی مشکلاتی 
را برای کشور به وجود آورده است اما مسائل هسته ای نقطه  قرمز ما 
است، اما اینکه گفته می شود برجام در شرایط اقتصادی کشور بی تأثیر 
بود، درست نیست. اتفاقا تأثیرگذار بوده است. امروز ما با حفظ مواضع 
نظام و خطوط قرمز در حال مذاکره هستیم و طبق سخنان رهبر 
معظم انقلاب برای مذاکرات آمادگی داریم، ولی اگر خطوط قرمز 

رعایت نشود باید این مشکلات را تحمل کنیم 

»آرمان ملی« گزارش اخیر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی را بررسی می کند

گروسي ايران را به شوراي حکام فرستاد...
    گزارش خلاف واقع رافائل گروسي-تحت تاثیر نفوذ صهیونیست ها وآمریکایي ها- سبب تهیه پیش نویس آمریکا،انگلیس،فرانسه و آلمان 

و ارائه آن به شوراي حکام  شد که با مخالفت روسیه و چین مواجه مي شود

معاون اول رئیس جمهور: 

پرداخت نقدي ادامه دارد؛ فعلا
  کالابرگ هنوز آماده نشده؛ ناچاریم پرداخت یارانه 

 نقدی را ادامه دهیم 
  بدون حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هم موج گرانی ها 

 را داشتیم 
  باید از مردم تشکر کنم که دارند تحمل می کنند

آرمان ملی: محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 
در مورد شناسایی واحدهای ناایمن عنوان کرد: آقای 
رئیس جمهور به وزیر کشور دستور شناسایی ساختمان های 
ناایمن را داده اند تا مالکان را مشخص کند و طی 
دستورالعملی از آنها بخواهد که ایمن سازی لازم را انجام 
دهند. وی در مورد سفرش به آبادان گفت: در آبادان یک 
اتفاق بسیار بدی افتاد متأسفانه تخلفات جدی توسط 
مالک و مراکزی که باید مجوز می دادند، صورت گرفته بود. 
نسبت به فاجعه و وسعت حادثه دولت تمام امکاناتش را 
بسیج کرد و الان هم این کار در حال انجام است امیدواریم 
سریع تر این کار انجام شود به خصوص برای جبران 
خسارت آسیب دیدگان چه آنهایی که در آنجا بخشی از 
این مراکز را فروخته بودند در حال برنامه ریزی هستیم این 
موارد جبران شود اموال مالک توقیف شده است که بشود 
از محل اموال توقیفی برخی از این جبران ها صورت گیرد. 
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه خسارت جان آدم ها 
قابل جبران نیست، گفت: مایه تأسف است روح مردم هم 
فوق العاده جریحه دار شده ولی دولت هم همه امکاناتش را 
بسیج کرده این کار تقریباً اصلًا قابل قیاس با تجهیزاتی که 
برای پلاسکو بسیج شده بود، نیست با اینکه حادثه پلاسکو 
در تهران رخ داده بود از تجربه آنجا استفاده شد. اینجا هم 
یک استان صنعتی است تمام دستگاه های صنعتی بسیج 
شدند و هنوز هم کار ادامه دارد امیدواریم ظرف چند روز 
دیگر کلًا بتوانیم این وضعیت را مدیریت کنیم. مخبر در 
مورد تمهیدات دولت برای آبله میمونی گفت: تا الان هیچ 
نمونه ای از این موضوع در کشور وجود نداشته و مسئولان 
در حال کار هستند و خود را برای موارد احتمالی آماده 
می کنند. وی در مورد آخرین وضعیت پرداخت یارانه ها و 
اینکه یارانه خردادماه چه زمانی قابل برداشت است، گفت: 
یارانه ماه اول ریخته شد و مردم هم برداشت کردند در مورد 
یارانه ماه دوم هم به موقع اجازه برداشت داده خواهد شد. 
بالاخره جبرانی که دارد انجام می گیرد برای اضافه هزینه ای 
است که برای اینکه اصلاح صورت گرفته است. مخبر یادآور 
شد: البته به برخی دهک ها هزینه هایی تحمیل می شود 
یکی از اهداف اصلی این کار این بود که یارانه ها هدفمند 
شود یعنی یک عده از این هدفمندی حداکثر استفاده را 
می کردند در ماه چند بار مرغ و گوشت و تخم مرغ استفاده 
می کردند و برخی خانواده ها در ماه یک شانه تخم مرغ هم 
نمی توانستند استفاده کنند باید عدالتی برقرار می شد این 
کار انجام شد و الزامات قانونی هم داشت این طور نبود که 
بگوییم الزاماتی ندارد آثاری هم روی همه کالاها دارد که 
داریم روی آن کار می کنیم. معاون اول رئیس جمهور تاکید 
کرد: اگر ما این ارز ترجیحی را حذف هم نمی کردیم مردم 
می دانستند که به دلیل تحولات بین المللی اتفاق افتاده و 
مصوباتی که در مورد حقوق ورودی، ارزش افزوده و برخی 
عوارض داشتیم، هزینه هایی تحمیل می شد که اگر حذف 
ارز 4200 را نداشتیم هم یک موج گرانی به هر حال داشتیم 
منتها این هم اضافه شد که دارد مدیریت می شود. وی ادامه 
داد: نقشه راهی وجود دارد که یکی از این پازل ها حذف ارز 
ترجیحی بود برنامه های دیگر دولت دارد انجام می شود 
باید از مردم تشکر کنم که دارند تحمل می کند خواهش 
می کنم مردم حوصله کنند عُسر قبل از فرج است و یسر 
هم اتفاق می افتد. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه 4 
کالای بسیار اساسی و مهم هفته آینده قیمت مصرف کننده 
خواهند خورد، گفت: مردم هر تخلفی را مشاهده کردند به 
سامانه 124 اطلاع دهند. یک گروه کالایی مهم نیز در 
حال برنامه ریزی است و به زودی قیمت مصرف کننده 

خواهد خورد. 
  زمان اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 

مخبر در پاسخ به سوالی درخصوص اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک، عنوان کرد: ما به لحاظ قانونی موظف 
بودیم از اول فروردین در واقع این اصلاح را صورت دهیم، 
یک تعارضی در مصوبه مجلس بود اول اینکه باید از اول 
فروردین حذف می شد، چراکه ارز ترجیحی دیگر وجود 
نداشت و از سوی دیگر گفته بودند کالابرگ. البته در 
همان قانون گفته بودند »یا راه های دیگر.« چون هنوز 
کالابرگ آماده نشده است ناچاریم یارانه نقدی پرداخت 
کنیم و این را ادامه بدهیم. وی پیرامون زمان اجرایی شدن 
کالابرگ الکترونیکی، اظهار داشت: اجرای این طرح در 
دست دستگاه های دیگر است و دارند کار می کنند، اجازه 
دهید که زمان ندهم، اما واقعا فشار ما این است که در 
حداقل زمان ممکن این موضوع اجرایی شود. معاون اول 
رئیس جمهور در رابطه با اجرای طرح پایلوت سهمیه بندی 
نان در زنجان و قزوین، ابراز داشت: ببینید نان و دارو جزو 
خط قرمزهای دولت است که یک ریال گران نشوند، یعنی 
هرچه که الان دست مردم می رسد یک ریال گران نشود. 
بنابراین هر وسیله ای که ما نان را به دست مردم برسانیم 
معنایش این است که قیمت آن نباید برای مردم تغییر 
کند. خب اولویت اول ما به دلیل قاچاقی که در منطقه اتفاق 
می افتد به لحاظ کمبودی که در دنیا در رابطه با آرد و گندم 
و این ها اتفاق افتاده، این است که کالا با قیمت مناسب به 
دست مردم برسد در حالیکه با توجه به اینکه ما کالاها را با 
یارانه به بازار عرضه می کردیم قاچاق را فوق العاده به صرفه 
می کرد. وی اضافه کرد: کما اینکه دیدید وقتی این طرح 
اجرا شد در کشورهای همجوار قیمت بعضی از کالاها چند 
برابر شد معلوم شد که از داخل استفاده می کردند. مخبر 
تصریح کرد: اولویت ما این است که بتوانیم این را هم به 
صورت کالابرگ به مردم بدهیم تا اینکه بعد بتوانیم آرد را 
آزاد کنیم که مردم نان با همان قیمت سابق به دستشان 
برسد و در مقابل قیمت آرد منطقی شود که قاچاق آن به 
صرفه نباشد. این کار الان در زنجان انجام شده، در قزوین 
شروع شده است و ما تا مطمئن نشویم که بدون هیچگونه 
اختلالی این کار اتفاق خواهد افتاد عمومی نخواهیم کرد و 
همین طور پایلوت کار را ادامه می دهیم تا مساله تمام شود. 
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